
شنبه 
1400 .04 .12

22 ذی القعده 03/1442جولای 2021
سیــــاسی 6a r m a n m e l i . i rسال چهارم

 شماره1050

یادداشــت

افغانستان در سال های گذشته درگیر بحران های متعدد چون جنگ های 
داخلی، گرایش های تندروانه مذهبی، حضور گروه های تروریستی، تجاوز 
و اشغالگری بوده است، مساله دولت افغانستان و طالبان باید از مسیر گفت 
وگو حل شود و جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه خواهان تشدید درگیری 
و ناامنی در افغانستان از طرف طالبان یا هر گروه دیگری نیست. افزایش تنش 
در افغانستان نه فقط امنیت این کشور حتی منطقه را به چالش می کشد. 
ایران معتقد است که اگر طالبان تمایل به حضور در قدرت دارد، باید مشارکت 
سیاسی خود را از طریق مذاکره و صندوق های رای داشته باشد و بتواند به 
عنوان یک جریان و حزب سیاسی در ساختار قدرت این کشور مشارکت داشته 
باشد. علل پیشروی طالبان و ناتوانی دولت افغانستان در دفاع از مناطق تحت 
کنترل خود، این امر به تحولات ۲۰ سال گذشته این کشور و زمانی مرتبط است 
که  آمریکایی ها به افغانستان حمله کردند. آمریکا در حالی از این کشور خارج 
می شود در۲۰ سال گذشته هیچ اقدام جدی برای آموزش و تجهیز نیروهای 
نظامی افغانستان انجام نداده  و به سایر کشورها هم اجازه نداده این پروسه 
را پیش ببرند. از سوی دیگر دولت مرکزی افغانستان دارای یک ارتش نسبتا 
ضعیف است که نه نیروهایش آموزش های نظامی لازم را دیده اند و نه تجهیزات 
نظامی لازم را در اختیار دارند. بخش دیگر از علل ناکامی های دولت افغانستان 
به سیاست های آمریکا در قبال طالبان مرتبط می شود. مذاکرات آمریکا با 
طالبان در دوره ترامپ عملا فضای مساعدی برای این گروه ایجاد کرده تا 
بتواند در عرصه سیاسی و نظامی مانور دهد. در حال حاضر عربستان سعودی 
مبالغ بسیار سنگینی برای تجهیز طالبان هزینه می کند. در بسیاری از شهرها 
و ولایت هایی که سقوط می کنند، دفاع و نبردی صورت نمی گیرد و طالبان در 
ازای پرداخت مبالغ بالایی پول به مقام های سیاسی در استان ها و ولایت ها، 
آنها را می خرد. در واقع رمز پیروزی موفقیت طالبان بیشتر در همین مورد 
بوده است. ضمن اینکه طالبان از نظر نظامی توسط کشورهای خارجی تقویت 
می شود و این فرصت در اختیار دولت مرکزی افغانستان قرار نگرفته است. اگر 
شرایط به منوال گذشته پیش برود و تغییر جدی در این روند رخ ندهد، احتمال 
سقوط هرات و کابل وجود دارد اما اگر تغییری در روند فعلی شکل بگیرد که 
بخش مهم آن به بازیگران خارج از درگیری افغانستان ارتباط پیدا می کند، این 
امر می تواند جلوی این شرایط را بگیرد. یک بخشی از کشورهای خارجی چون 
آمریکایی ها و عربستان سعودی ارتباطات خیلی گسترده ای با طالبان دارند 
و عامل بوجود آمدن این شرایط هستند. ایران، روسیه، چین و هند خواهان 
گسترش ناامنی در افغانستان نیستند این کشورها  اگر بتوانند به شکل جدی 
با ابتکار عمل نشستی را برگزار کنند و به توافق جامع برسند و از دولت مرکزی 
حمایت کنند؛ قاعدتا در این روند می توانند تغییراتی را ایجاد کنند.  سفر اشرف 
غنی و عبدالله به آمریکا عملا دستاورد خاصی به همراه نداشت، زیرا هدف 
اصلی این سفر قانع کردن جو بایدن برای این بود تا نیروهای آمریکایی را از 
افغانستان خارج نکنند. این تصور در دولت غنی شکل گرفته بود تا زمانی که 
نیروهای آمریکایی حضور دارند، حداقل طالبان نمی توانند به سمت مراکز دیگر 
چون کابل حرکت کنند و نیروهای آمریکایی را برای خود به عنوان محافظ  
تصور می کردند. طالبان گذشته شبکه کاملا وابسته به القاعده بود و اساسا بر 
مبنای تفکرات و سازماندهی مالی  و تشکیلاتی القاعده شکل گرفته بود. این 
گروه بعد از مرگ رهبران بزرگ خود دچار چند دستگی های متعددی شده و به 
نحوی که امروز می توان از چند جناح در طالبان سخن گفت. عده ای از طالبان 
به سمت داعش و تفکر تکفیری رفتند، عده ای نگاه ملایم تری به مسائل دارند 
و عده ای وابستگی های خارجی دارند به طوری که طالبان وابسته به پاکستان، 
عربستان، قطر، ترکیه، چین و هند داریم بنابراین با یک طالبان یکدست 
مواجه نیستیم و همین امر می تواند در آینده خطرات جنگ در افغانستان 
را تشدید کند. با توجه به اینکه طالبان یکدست نیست، این گروه حتی اگر 
امروز پیروزی هایی بدست بیاروند، ممکن است در آینده اختلاف پیدا کنند و 

افغانستان را وارد بی ثباتی کنند.

 نقش طالبان در فاز جدید
 بی ثباتی در افغانستان 

ادامه از صفحه اول/  چون قبلا معاون عمرانی شهرداری بوده است. 
ما متاسفانه داریم آدم های زیادی داریم که سر جای خودشان نیستند و 
به همین دلیل بخش عمده وضعیتی که امروز تجربه می کنیم ناشی از 
مدیریت بد کشور در حوزه های مختلف است. به همین دلیل رئیس دولت 
جدید چاره ای جز شایسته گزینی برای برون رفت از این وضعیت ندارد. در 
طول این 4۲ سال بخشی که بیش از همه از عدم شایسته گزینی آسیب دید، 
حوزه اجتماعی کشور بوده که حیاط خلوت سیاسیون شده بود. امیدواریم 
آقای رئیسی بر مبنای همان وعده ای که داده اند، شایسته گزینی را در حوزه 
اجتماعی مدنظر داشته باشند و حوزه اجتماعی را حوزه سهل و ممتنعی 
تلقی نکند. اعتمادسازی کار آدم هایی است که فهم دانش اجتماعی را دارند.

ادامه از صفحه اول/  واحدهای تولیدی همانند ماشینی آماده به کار 
است که فقط بنزین ندارد و گوشه پارکینگ بلااستفاده است. ماشینی که 
با 1۰ لیتر بنزین حرکت می کند و طبیعتا می تواند مسافر و بار جابه جا کند 
و خدمات اجتماعی ارائه دهد. ماشینی که حتی ممکن است برای چهار تا 
لاستیک زمین گیر شده باشد و در صورت تامین لاستیک حرکت خواهد 
کرد. اگر قرار باشد به فکر احداث کارخانه جدید باشیم سال ها طول خواهد 
کشید. وضع موجود را باید بازسازی کرد. یکی از موانع اصلی بانک ها هستند. 
رئیس کل بانک مرکزی و مدیرعامل بانک هایی که قرار است انتخاب شوند 
با نگاه تولید و جهش تولید انتخاب شوند؛ در غیراین صورت هرچه رئیس 
کل بانک مرکزی ابلاغ کند، مدیران کل بانک ها خود را مستقل و تابع خود 
می دانند و تنها سیاست های نظارت کلی بانک مرکزی را قبول دارند ولی 
در تصمیم گیری ها دستورالعمل های بانک مرکزی را اجرا نمی کنند و هیچ 
اتفاقی نمی افتد. بنابراین دولت باید بعد از انتخاب تیم هماهنگ، همدل و 
منسجم، سریع به راه اندازی واحدهای تولیدی تعطیل یا با ظرفیت کمتر 
در یک فاصله زمانی معین اقدام کند. این امر باعث می شود اشتغال به وجود 
آید؛ یعنی کسانی که بیکار هستند مشغول شوند. همچنین فشار آنهایی 
که از حقوق بیکاری استفاده می کنند از روی سازمان تامین اجتماعی 
برداشته می شود و برای زندگی نان آوری می کنند و از طرف دیگر تولید 
افزایش می یابد. موضوعی که در دامداری ها، مرغداری ها و شیلات که به 
تغذیه مردم مرتبط است، صددرصد موثر است. در نهایت چند کار سریع 
باید انجام شود تا مردم احساس کنند شرایط رو به بهبود است و اطمینانی 
که لازم است بین حاکمیت و مردم باشد، به وجود آید. اگر این اتفاق بیفتد 
تا پایان سال 14۰۰ بسیار موثر است. قدم بعدی که برای سال بعد خواهد 
بود نحوه بودجه ریزی کشور است که دولت از الان باید آن را اصلاح کند. 
یکی از پرخسارت ترین اتفاقاتی که در کشور ما افتاده، نحوه بودجه ریزی 
است که جز اتلاف منابع و هدر دادن منابع هیچ خاصیت دیگری ندارد و 
امکانات کشور را هدر می دهد. باید به سمت بودجه عملیاتی برویم. البته 
از الان نمی توان این موضوع را برای بودجه 14۰1 در نظر گرفت، چون باید 
آذرماه بودجه را تقدیم کنند و فقط می توانند اصلاحات جزئی اعمال کنند، 
کسری بودجه را کاهش دهند، بودجه را واقعی تر تنظیم کنند و تا جایی که 
ممکن است از نفت جدا کنند ولی اصلاح روش بودجه ریزی ظرف چند ماه 
امکان پذیر نیست. بنابراین از الان دستورالعمل ها و مقدماتش را فراهم کرده 
و برای بودجه 14۰۲ زمینه را فرهم کنند؛ اقداماتی که می تواند آب های از 

جوی رفته را به جوی بازگرداند.

روی خــط

دیدگــاه

تنها راه برون رفت، شایسته گزینی است

تيم اقتصادي دولت جدید، هماهنگ باشند

نگــاه
 بازگشت دارایی های ایران 

FATFدر گرو تصویب
ادامه از صفحه اول/   قطعا این موضوع 
تاثیرگذار بوده و موجب می شود لوایح FATF  با نگاه 
مثبت تری در مجمع تشخیص مصلحت نظام مورد 
بررسی قرار گیرد. به هر حال در دوره قبلی، لوایح 
FATF در شرایطی مورد بررسی قرار می گرفتند که 
آمریکا از برجام خارج شده بود و دولت ترامپ نیز هر 
روز تحریم جدیدی را علیه ایران اعمال می کرد. باید 
متوجه باشیم که شرایط نسبت به گذشته متفاوت 
شده است. باید درعرصه سیاست خارجی رفتاری 
معقولانه و مبتنی بر منافع ملی و براساس حقوق و 
روابط بین المللی داشته باشیم. این مساله ضرورت 
اصلاحاتی را در استراتژی هایمان در سیاست 
داخلی و خارجی را می طلبد. باید یادمان باشد نگاه 
سیاسی؛ نه حقوقی و فنی به FATF در دوره قبل 
چگونه موجب قفل شدن روابط بانکی شد. قفل 
شدن روابط بانکی موجب شده بود تا روسیه و چین 
هم به این بهانه همکاری چندانی با ایران نداشته 
باشند و حساب ایرانیان مقیم چین و حتی تجار 
و دانشجویانی که سال هاست در آن کشور حضور 
دارند، بسته شده و برای آن ها مشکلاتی ایجاد شود. 
این موضوع موجب شده است ایران نتواند مطالبات 
خود را از کشورهایی مانند کره جنوبی، چین، هند، 
عراق و اروپا دریافت کند. بنابراین برای رفع این 
مشکل باید در خصوص FATF تصمیم متفاوتی 

اتخاذ کنیم.

فــرارو
محمدصادق جوادی حصار مطرح کرد:

 رفتار جبهه ای پاسخگوی 
اهداف جبهه اصلاحات نيست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره اینکه 
پس از برگــزاری سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری و مشخص شدن نتایج آن 
عده ای بیان کردند : »یکدست شدن قوا در 
کشور می تواند منجر به حل مشکلات شود«، 
اظهار داشت: این یک نظریه است و درست 
و غلط بودنش به زودی روشن و  اثراتش  نیز 
مشخص  می شود.  احتمالا ظرف  ۵ الی ۶ ماه 
آینده  اولین  نتایج این نوع تفکر هویدا خواهد شد   
پس از آن و به مرور معتقدان این تئوری متوجه 
نتایج آن خواهند شد. ایلنا نوشت، محمدصادق 
جوادی حصار گفت: معتقدم حتی اگر نخواهیم 
به گذشته هم  اشاره کنیم، ظرف چندماه آینده 
رویکرد و دستاوردهای جدید ناشی از هماهنگی 
بین سه قوه را مشاهده خواهیم کرد. وی افزود: 
چیدمان دولت آینده و رویکرد  اقتصادی آنها 
ظرف ۳ ماه اول می تواند چشم انداز قابل سنجشی 
را برای ما ترسیم کند. جوادی حصار با اشاره به 
اینکه مشخص می شود آیا این یکدست سازی 
و  بر ضعف ها  گذاشتن  سرپوش  معنای  به 
نقص ها در دولت، قوه مقننه و قضائیه است و 
یا به هسمویی و افزایش پتانسیل در حوزه های 
قضا، قانون گذاری و مجریه است، بیان کرد: 
من فکر می کنم تجربه های گذشته خلاف این 
ادعا را ثابت کرده است. وی درخصوص اینکه 
بعضی عنوان می کنند: »این یکدست شدن 
به معنای حذف جریان اصلاحات از گردونه 
سیاسی کشور است« اظهار کرد: همیشه اراده 
روشنی برای حذف جریان های منتقد و غیر 
اصولگرا مانند اصلاح طلب، تحول خواه و امثال 
اینها وجود داشته است. عده ای معتقد بوده و 
هستند که  دلیل کاستی ها و ناهنجاری های 
سیاسی ، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی حضور 
اصلاح طلبان و اختلاف رویکردهای فرهنگی  
سیاسی و مدیریتی آنان با اصولگرایان است 
حمایت آنان از دولت حسن روحانی نیز بر این 
چالش افزود . صاحبان چنین نگاهی گمان 
می کنند وقتی اصلاح طلبان  در عرصه نباشند، 
دولت برآمده از رأی و نظر خودشان دولتی خواهد 
بود که توانایی رفع مشکلات کشور را دارد.  این 
فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: باید منتظر 
بمانیم و مشاهده کنیم دولت کارآمدی که در 
غیاب اصلاح طلبان شکل خواهد گرفت، چقدر 
توانایی دارد اقتصاد کشور را به رونق برساند. 
وی درباره اینکه اصلاح طلبان  در دوره ای که در 
قدرت حضور ندارند، باید دست به چه اقداماتی 
بزنند، عنوان کرد: جریان اصلاحات باید در وهله 
نخست به بررسی عمیق و دقیق کارنامه خود در 
۸ سال گذشته بپردازد و مشاهده کند کجاها 
در عمل اصلاح طلبانه با مشکل رو به رو شده 
و عملکردشان غیراصلاحی بوده یا منطبق با 
آرمان های اصلاح طلبان نبوده است. این فعال 
سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: جریان اصلاحات 
باید بررسی کند کجا از مردم و مطالبات آنها 
کند  بررسی  همچنین  است،  گرفته  فاصله 
که مطالبات مردم چه بوده است و چقدر این 
اصلاح طلبان  توسط  می توانسته  مطالبات 
پوشش داده شود اما این کار را انجام نداده اند. وی 
خاطرنشان کرد: اصلاح طلبان در دور دوم آقای 
روحانی با یک پارادوکس مهم رو به رو بودند؛ 
اینکه از دولت اعتدالی آقای روحانی حمایت 
کنند یا خیر، یعنی از یک طرف نمی توانستند 
صد در صد بگویند که ما کاری به حسن روحانی 
نداریم و از یک طرف نمی توانستند مسئولیت 
عملکرد دولت را بپذیرند؛ چرا که هیچ نقش 
بازدارنده و یا هدایت گری در رفتارهای دولت 
نداشتند، امکان حل  این تضادها را هم نداشتند. 
جوادی حصار تصریح کرد: معتقدم اصلاح طلبان 
در این دوره می توانند کار مهمی را انجام دهند، 
نخست این که دست به ساختن یک تشکیلات 
قدرتمند و منسجم بزنند و سپس ارتباط خود و 

بدنه اجتماعی خویش را بازسازی کنند. 

فریدون مجلسی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 همه گروه ها ضرورت مذاکره 
را درک کرده اند

امروز میلیاردها 
دلار از پول های 
ایران در اروپا 
آزاد شده است، 
اما به واسطه عدم 
 FATF تصویب
نمی توانیم آنها 
را به داخل کشور 
منتقل کنیم. علاوه 
بر این ایران اگر 
خواسته ای دارد 
باید با شجاعت 
پیش رود و با هر 
کشوری که مانع 
است گفت و گو 
کند و موانع را از 
پیش رو بردارد

اگر به نتیجه 
نرسیم شاید ایران 
بار دیگر درگیر 
شورای حکام و 
شورای امنیت 
شود. برجام باید 
به صورت قانونی 
به تصویب کنگره 
برسد تا با خیال 
راحت بتوان این 
مسیر دیپلماتیک 
را ادامه داد. مسیر 
جایگزینی وجود 
ندارد و این مسیر 
زمانی محقق می 
شود که توافق 
نیز برابر باشد

 با روی کار آمدن دولت سیزدهــم 
اختلاف نظر در پیش برد مذاکرات وین به وجود 

خواهد آمد؟
به نظر می رسد که گروه های 
مختلف سیاسی در ایران به 
شده اند  معتقد  موضوع  این 
سود  به  برجام  اجرای  که 
کشور است و این باور در میان 
گروه های رادیکال نیز به وجود 
آمده است. یادمان نرود که از 
همان ابتدا برجام با موافقت و 
اجازه حاکمیت آغاز و در نهایت 
منجر به توافقاتی شد. در این 
میان آنچه که شاید تغییر کرده 
باشد روش ها است. اینکه در 
شود  رفتار  چگونه  مذاکره 
و چگونه در مقـابل خواسته 
های طرف مقابل پاسخ داده 
شود، امــروز اختلافاتی بین 
گروه های سیاسی در داخل 
ایــران به وجود آمده که شاید 
آن را در دولت سیزدهم نیز 
گــونه  این  کنیم.  مشاهده 
جــریان هــای  که  نبوده 
در  اصلاح طلب  به  نزدیک 
مذاکرات برجامی آزادی عمل 

کامل داشته باشند و در بسیاری از مـــوارد مجری 
مصوبات نهادهای بالادستی بوده و صــرفا شاید با 
تکنیک متفاوت آن را پیش می برده اند. در ماه های 
اخیر این باور به وجود آمده بود که باید هر چه سریع 
تر برجام احیا شود زیرا تیم مذاکره کننده این امر را 
باور داشت که تحریم ها علیه ایران اثربخش بوده و 
کشور را در تنگنا قرار داده است. اعمال تحریم ها هم 
فسادزا بوده و هم معیشت مردم را سخت کرده است. 
یادمان نرود که برخی به بهانه دور زدن تحریم ها 
پول هایی به جیب زده و به کشور ضرر وارد کردند. 
همین دو اتفاق سبب شد تا این باور سراسری ایجاد 
شود که کشور برای داشتن مراودات و مبادلات سالم 
نیاز به برجام دارد. امروز نیاز ما ارتباطات سالم بین 
المللی است تا بار دیگر در گرداب دور زدن تحریم ها 
و فسادهای پیرامون آن گرفتار نشویم. یکی از 
اختلافاتی که امروز وجود دارد این است که چگونه 
برجام احیا می شود و به نظر می رسد دولت جدید 
نیز بر آن تاکید کند که آمریکا از برجام خارج شده 
و در ابتدا آنها باید گام عملی برداشته و ایران پس از 
گام عملی آن ها به تعهدات خود باز خواهد گشت. 
در مجموع باید گفت که اختلافات امروز در ایران در 
خصوص مذاکرات در حوزه نحوه کنش است و در 

اصل مذاکرات اختلافی وجود ندارد.
 این خواسته که در ابتدا باید آمریکا 
قرار  پذیرش  مورد  دهد،  انجام  اقدامی 

می گیرد؟
درست است که آمریکا برجام را برهم زده است 
و نقض کننده رسمی این تفاهم بین المللی بوده 
اما مشخصا آنها زودتر به تفاهم برنخواهند گشت 
و دونالد ترامپ نیز ابزارهای زیادی در اختیار آنها 
قرار داد تا در این عرصه آنگونه که تمایل دارند 
اقدام کنند. بهانه دولت بایدن این است که مخالف 
فعالیت های منطقه ای ایران هستند و فعالیت های 
منطقه ای ایران به خطوط قرمز آنها آسیب وارد 
می کند. آمریکایی ها بر این باور هستند که ایران 
به واسطه ضربه زدن به این خطوط قرمز است که 

فعالیت های نظامی و هسته ای خود را گسترش 
می دهد و به همین علت تفکیک میان این موارد 
خصوص  در  و  نیست  عملی 
مشکل جدی وجود دارد. در 
مقابل ایران این موارد جدا 
می داند و صرفا در خصوص 
برخی از آنها حاضر به مذاکره 
است. این دیدگاه ها تا به امروز 
مشخص شده که در تضاد قرار 
دارند و به نظر برای حل آنها باید 
اقدامات بیشتری انجام شود. 
تبــادل  جز  چیزی  مذاکره 
امـتیاز نیست. اگر بخواهــیم بر 
سر مواضع خود ایستاده و هیچ 
داد و ستدی نداشتــه باشیم 
پس به چه علت مذاکره انجام 
می دهیم؟ امروز غربی ها بر این 
باور هستند کــه فشار تحریم ها 
بر ایران تاثیر جدی گذاشته و 
ایران به جایی رسیده است که 
آماده یک توافق است. امروز 
ایران باید گزینه سازگاری با 
جهان را در پیش گیرد تا بتواند 
از این پیچ سخت عبور کند. 
مشخصا پذیرفته است که ایران 
در مسائلی ورود کند که امنیت 
ملی کشورمان را بر هم می زند اما باید ورود ایران به 
مسائل بین المللی به گونه ای نباشد که جهان علیه 
ما اجماع کند. باید هوشیارانه گام برداریم تا بتوانیم 
به خواسته های خود در برجام دست یابیم و بار دیگر 
اجماع علیه ما رخ ندهد. یادمان نرود که امروز آمریکا 
و اروپا اختلافاتشان به حداقل رسیده و همچون 

دوران ترامپ از هم دور نیستند.
 این اتحاد به وجود آمده ممکن است برای 

ایران چه تبعاتی داشته باشد؟
با روی کارآمدن  اینگونه نیست که  امروز 
دموکرات ها در آمریکا دیگر خطر درگیری وجود 
ندارد. اینگونه نیست و در روزهای گذشته نیز شاهد 
بودیم که هدف قراردادن مواضع آمریکا در عراق 
به پای ایران نوشته شد و آمریکا عملا نیروهای 
حشد الشعبی را در غرب عراق هدف قرار داد و این 
واکنش آمریکا با واکنش شدیدتر حشدالشعبی قرار 
گرفت و آمریکا نیز به وضوح اعلام کرد که از این 
پس پاسخ جدی خواهد داد. مقام های آمریکایی 
گفته  اند تصمیم روز یکشنبه جو بایدن، برای حمله 
به مرز عراق و سوریه نشان داد واشنگتن قصد دارد 
چه رویه  ای را در برابر حمله به نیروها و تأسیسات 
آمریکا در منطقه پیش گیرد. پیام این حمله این 
بوده که چنان چه هیچ نیروی آمریکایی هم کشته 
یا زخمی نشوند، دولت بایدن آماده است حملات 
به نیروهایش را با توسل به زور پاسخ دهد. این پیام 
که از طریق کانال های دیپلماتیک به ایران رسانده 
شده نسبت به دوران ریاست  جمهوری دونالد ترامپ 
دستخوش تغییر شده و واشنگتن آستانه توسل به 
اقدامات نظامی را پایین تر آورده است. مقام های 
ارشد دولت بایدن معتقدند که سیاست ترامپ کمک 
چندانی به جلوگیری از حملات راکتی غیرمرگبار 
گروه های عراقی به تأسیسات آمریکا در عراق نکرد 
و دامنه حملات، در سال های ۲۰1۹ و ۲۰۲۰ شدت 
گرفت. باید مراقب این تقابل در عراق بود. مشخصا 
تشدید تنش در عراق به ضرر ایران خواهد بود و نباید 
وارد یک تقابل جدید منطقه ای شد. این در عرصه 

منطقه ای است و در عرصه سیاسی نیز باید متوجه 
این امر بود که دیگر با ترامپ منزوی مواجه نیستیم.
 تنش و درگیری نظامی در افغانستان هم 
می تواند بر این عرصــه پرالتهاب تاثیرگذار 

باشد؟
مشخصا همین گونه است. ناامنی در افغانستان 
به صورت مستقیم بر ایران تاثیر گذاشته و نمی تواند 
نتایج خوبی داشته باشد. تقابل های امروز در عراق 
ممکن است در افغانستان پیش آید. طالبان پیش 
روی زیادی داشته و امروز با ایران هم مرز شده است. 
این امر مشکل ساز است هرچند عنوان می شود که 
گفت و گوهایی میان ایران و طالبان انجام شده اما 
این، عرصه یک بحران بزرگ است که می تواند 
گریبان بسیاری از کشورها را بگیرد. مشخصا مفید 
بودن درگیری ها برای ایران در افغانستان مجهول 
است و ایران باید چاره ای اندیشیده تا هر چه سریع تر 
این کشور به آرامش برگردد و دولت مرکزی قدرت 
بیشتری به دست آورد. ایران باید مسیری را طی کند 
تا درکشورهای همسایه خود کمترین تنش وجود 
داشته باشد تا تاثیر این آرامش به ایران نیز برسد. 
مشخصا هرگونه درگیری در کشورهای همسایه در 
این شرایط سخت به ایران نیز ضرر وارد می کند و 

هزینه بیشتری به کشورمان تحمیل می کند.
 در ورای این تنش ها، در عرصه سیاسی 
تاخیر در بازگشت به برجام از سوی آمریکا با 

چه انگیزه هایی در پیش گرفته شده است؟
در روزهایی قرار گرفته ایم که هر یک از طرفین 
برجام یعنی ایران و طرف غربی مد ام توپ را د ر زمین 
د یگری می  اند ازند و خواستار آن بودند  که قد م اول را 
طرف مقابل پیش گذارد . این رویه برای نشان د اد ن 

غرور د ر پیش گرفته شد ه و 
غرور هم در عرصه سیاسی جای 
خود  را د ارد  اما د ر اینجا باید  به 
این نکته مهم توجه د اشت که 
د ر اد امه این رویه ملت آمریکا 
بیشتر د ر رنج و عذاب خواهد  بود  
یا ملت ایران؟ به طور قطع د ولت 
و حکومت هر کد ام از کشور ها 
که ملت آن د ر سختی است، 
وظیفه د ارد  برای رفع مشکلات 
ملت، پا پیش گذارد . گذشته 
از این رویه منتظر اقد ام طرف 
سکوت  شاهد   بود ن،  مقابل 
برخی و تاخیر د ر بازگشت به 
برجام هستیم. تاخیری که امروز 
در اواخر مذاکــرات ایران را 
بیشتر تهدید می کند. به اعتقاد  
من، علت این امر را نیز باید  د ر 
ایران جست  و  جو کرد ، زیرا 
بایدن وقتی انتخاب شد  و حتی 
قبل از آن، حل  و  فصل مساله 
هسته  ای را د ر اولویت قرار د اد ه 
بود  و انتظار مــی  رفت به برجام 

برگرد د . به هــر حال او می  گفت من خروج ترامپ 
از برجام را قبول ند ارم و اکنون سوال اینجاست که 
چرا بعد  از رئیس جمهور شد ن به برجام برنگشته و 
هر مرتبه بهانه ای را مطرح می کند. به نظر می رسد او 
منتظر اتفاق خاصی باشد و به همین علت به صورت 

مدام اعلام می کند که عجله ای ندارد.
 هنوز موانع داخلی در ایران به نظر شما 

مانع توافق و گشایش اقتصادی هستند؟
آمــریکا پذیرفته است که تحریم های هستــه ای 

را لغو کند اما مشخصا لغو همه تحریم ها مقدور 
نیست، زیرا بر برنامه دفاعی ایران و مسائلی دیگر وضع 
شده اند. امروز علاوه بر این موارد برخی مسئولین، 
ایران را از ارتباط بانکی بین المللی به واسطه تصویب 
نکردن FATF منع کرده اند و عملا خودمان خودمان 
را تحریم کرده ایم. این موارد و قوانین را روسیه و چین 
نیز تصویب کرده اند اما ایران هنوز آنها را نپذیرفته 
است. اگر نمی خواهیم تحریم ها لغو شوند پس به چه 
علت در مذاکرات شرکت می کنیم؟ امروز میلیاردها 
دلار از پول های ایران در اروپا آزاد شده است، اما 
به واسطه عدم تصویب FATF نمی توانیم آنها را به 
داخل کشور منتقل کنیم. علاوه بر این ایران اگر 
خواسته ای دارد باید با شجاعت پیش رود و با هر 
کشوری که مانع است، گفت و گو کند و موانع را از 
پیش رو بردارد. باید تکلیف خود را مشخص کنیم که 
مذاکره می خواهیم بکنیم یا علاقه ای به گفت و گو 
نداریم. عملا در این مسیر منابع کشور در حال هدر 
رفتن است و این مردم هستند که در این میان متضرر 
می شوند. باید تکلیف را یک بار برای همیشه مشخص 
کنیم. اگر گفت و گو می خواهیم و می خواهیم که 
وضعیت اقتصاد بهبود پیدا کند دیگر نباید بر سر 
مسیر آن مانعی همچون عدم تصویب FATF ایجاد 
کنیم. این گونه در کمیسیون مشترک برجام به 
نتیجه نخواهیم رسید. به علت این که تکلیف ما در 

این عرصه مشخص نشده است.
 تد کروز عنوان کرده که اگر برجام به 
کنگره آمریکا ارسال نشود، در دولت بعدی 
نیز نقض می شود، برای حل این چالش چه 

باید کرد؟
این خطر مشخصا با توجه به وضعیت موجود، 
رقم  دیگر  بار  دارد  احتمال 
خورد. مشخصا اگر هر چهره 
جمهوری خواهی در انتخابات 
۲۰۲4 به سر کار آید با برجام 
موافق نخواهد بود و احتمال 
دارد بار دیگر آن را نقض کند. 
تصویب  به  نیز  قبلی  توافق 
کنگره نرسیده بود و اوباما با 
تصویب  به  را  آن  تیزهوشی 
شورای امنیت رساند و به واسطه 
یک قطعنامه آن را الزام آور 
کرد. یادمان نرود قطعنامه ها 
علیه ایران وجود دارند و صرفا 
تعلیق شده اند. این یک چالش 
دشوار است که طولانی شدن 
مذاکرات به همین علت است و 
باید ساز و کاری برای آن در نظر 
گرفته شود که به نظر می رسد 
تنها راه آن نیز عبور از کنگره 
باشد. باید حواسمان باشد که 
امروز طولانی شدن مذاکرات 
نیز مساله خوبی نیست و اگر 
به نتیجه نرسیم شاید ایران بار 
دیگر درگیر شــورای حکام و شورای امنیت شود. 
برجام باید به صورت قانونی به تصویب کنگره برسد 
تا با خیال راحت بتوان این مسیر دیپلماتیک را ادامه 
داد. مسیر جایگزینی وجود ندارد و این مسیر زمانی 
محقق می شود که توافق نیز برابر باشد. امروز نگاه 
بدی نسبت به ایران بوجود آمده و همین امر نیز 
کار را سخت کرده است. این شرایط خوبی نیست 
و نگرانی ها را دوچندان کرده و باید هرچه سریع تر 

گام هایی برای توافق برداشته شود.

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین که این روزها به یکی از خبرسازترین چهره های سیاسی جهان بدل شده، در جدیدترین اظهار 
نظر خود در خصوص مذاکرات وین گفته است که به محض آماده شدن تمامی کشورهای مشارکت کننده برای آنچه که قرار است دور آخر مذاکرات باشد، بار دیگر مسئولان مذاکره کننده گرد هم خواهند 
آمد، اما این مسأله هنوز محقق نشده است و برخی از طرفین به زمان بیشتری نیاز دارند و به نظر می  رسد که زودتر از روز دوشنبه در وین دیدار نخواهیم کرد. پس از اعلام این چارچوب زمانی، سخنگوی 
وزارت امور خارجه روسیه گفت که طی این سه ماه اخیر، هیأت های مذاکره کننده توانسته اند به پیشرفت های قابل توجهی در زمینه هماهنگی معیارها و شروط موجود در روند احیای برجام دست بیابند. 
آن ها همچنین توانسته اند اقدام متقابل و توالی اقداماتی را که آمریکا و ایران باید بردارند، مشخص کرده و تحلیل کنند که چگونه این تعهدات  متناظر رسمی می شوند و رسیدگی به آنها تضمین خواهد 
شد. صحبت هایی که نشان می دهد همراه با تجدید نظر در محدودیت های اعمال شده علیه ایران توسط آمریکا، از سرگیری هرچه سریع تر فعالیت راستی آزمایی آژانس بین المللی انرژی اتمی در ایران در 
همان سطح مقرر در برجام در اولویت قرار می گیرد. در این میان آنچه نگران کننده است عدم توافق مجدد ایران و آژانس از یکسو و اظهارات تد کروز از سوی دیگر است که عنوان می کند اگر برجام به کنگره 
ارجاع داده نشود در دولت بعد بار دیگر این تفاهم نقض می شود. در راستای بررسی این مسائل »آرمان ملی« گفت و گویی با فریدون مجلسی، دیپلمات پیشین کشورمان داشته است که در ادامه می خوانید.

 صرفا تکنیک مذاکره تغییر می کند
 احتمال وقوع تنش میان ایران و آمریکا وجود دارد

 تشدید تنش در عراق به ضرر ایران است

ادامه از صفحه 2/  شهرداری تهران از سال1۳۹۳ اقدام به راه اندازی 
مراکزی تحت عنوان همراه سرا کرده که اکنون این ظرفیت به حدود 
۲۶۰ تخت رسیده است و تا رسیدن به وضع مطلوب با احتساب ظرفیت 
موجود، به بیش از ۳۰۰ تخت جدید نیاز دارد. اکنون همراه سراهای 
شهرداری تنها در مجاورت بیمارستان های رسول اکرم)ص(، کودکان 
مفید، امام خمینی)ره(، امام حسین)ع(، بهارلو، فارابی و لقمان ارائه 
خدمت می کنند و سایر مراکز درمانی و بیمارستان های بزرگ از دایره 
پوشش این خدمات خارج هستند؛ مضاف بر اینکه میزان تقاضا در 
همراه سراهای موجود نیز بیش از ظرفیت کنونی است.«  در بخش دیگر 
این توضیح آمده است: »متأسفانه اسکان نامناسب همراهان بیمار در 
مجاورت بیمارستان های تهران موضوعی است که در یک دهه گذشته 
ضمن ایجاد مشکلات عدیده ای برای این عزیزان به سوژه ای برای 

تخریب چهره ایران در رسانه های ضدایرانی و نشانه ای از گسترش فقر 
در کشور تبدیل شده است. در همین ارتباط برای تنویر افکار عمومی 
لازم به توضیح است مؤسسه رها تنها مؤسسه خیریه ای است که در این 
مورد به صورت تخصصی به فعالیت پرداخته و اصولا دلیل شکل گیری و 
فلسفه وجودی اش برای ارائه خدمات اقامتی و رفاهی به همراهان بیمار 
در نقاط مختلف کشور بوده است. این مؤسسه دارای کارنامه ای شفاف 
و قابل تحسین بوده و با طراحی مدل مشارکتی چندوجهی و جلب 
مشارکت اتحادیه هتلداران تهران و افراد نیکوکار تنها در سال گذشته 
توانسته است به بیش از ۲ هزار همراه بیمار خدمت ارائه کند. در همین 
راستا شهرداری تهران با عاملیت سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی از سال گذشته تلاش کرده با بسیج ظرفیت ها و مدیریت بهینه 
منابع به جای سیاست  راه اندازی مراکز جدید و تصدی گری در این حوزه، 

که بعضاً هزینه های مستقیم و غیرمستقیم آن تا دو برابر مبلغ توافق شده 
با مؤسسه رها بوده است، نسبت به توسعه خدمات در قالب برون سپاری 
هدفمند اقدام کند.« در ادامه به توافق موجود شهرداری با رها اشاره شده 
است: » بر همین اساس و برابر مفاد قرارداد این سازمان با مؤسسه رها، 
که به طور کامل روی سامانه شفافیت شهرداری نیز قرار گرفته است، 
توافق شده در بازه زمانی ۶ماهه با اختصاص حداکثر ۶۰ تخت در روز 
به ازای هر نفر خدمت روزانه 7۰ هزار تومان پرداخت و مؤسسه رها نیز 
به طور متوسط ۵۰ هزارتومان به ازای هر نفر مشارکت کند... . این سازمان 
فارغ از هر گونه توصیه یا دخالت عوامل غیرفنی، با بررسی جامع خدمات 
همه مؤسساتی که فعالیت هایی از این نوع دارند و همچنین رعایت 
صرف و صلاح شهرداری به جمع بندی برای همکاری با مؤسسه رها و نه 
شخص آقای یاسر هاشمی رسید. گفتنی است موارد مطروحه بر اساس 
مستندات و شواهد متقن بوده و قبلا بنا به درخواست نهادهای نظارتی 
گزارش های لازم ارائه شده است. نکته قابل ذکر این است که موسسه رها 
از ابتدای همکاری اصرار بر پرداخت مستقیم مبلغ مورد توافق به مراکز 
اقامتی برابر صورت حساب صادره داشته که به دلیل موانع اداری برای 

این سازمان امکان پذیر نبوده است«.

تیر دلواپسان به سنگ  خورد؛ باز هم خدمت به مردم پیروز شد  

جزئیات قرارداد مالی شهرداری تهران با یاسر هاشمی!  

 شعیب بهمن
تحلیلگر مسائل بین الملل

عکس: فاطمه فتاحی


